
فرهنگوهنرسه شنبه / 15 اسفند 1402 / شماره 5597 www.ebtekarnews.com

4
خبرخبر

در نشست »پردیس های خیال« چه 
گذشت؟

به  خیال«  »پردیس های  مستند  فیلم 
برنامه  قالب  در  آفریده  هادی  کارگردانی 
با  که  میراث«  در  هفتم  چشم  »فیلمواره 
بین  )شورای  ایکوم  و  سینما  موزه  همکاری 
به  می شود،  برگزار  هرماه  موزه ها(  المللی 
به  آفریده  آن هادی  از  و پس  درآمد  نمایش 
ارائه توضیحاتی در خصوص این فیلم پرداخت 
و با مخاطبان موزه سینما به گفت وگو نشست.

عمومی  روابط  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
به  پاسخ  در  آفریده  هادی  سینما،  موزه 
کارشناس  رحیمی  حاجی  مرجان  پرسش 
مستند  ساخت  روند  درباره  فرهنگی  میراث 
این  اولیه  طرح  گفت:  خیال«  »پردیس های 
فیلم در سال ۱۳۹۴ نوشته شد و فیلمبرداری 
آن زمان  آغاز شد.  تابستان ۱۳۹۵  از  نیز  آن 
از  که  روزی  زیرا  بود  من  برای  جالبی  دوران 
تهران به همراه گروه فیلمبرداری خارج شدم 
بیابان بودیم  تا دو ماه در  به صورت پیوسته 
می تواند  زمانی  تداوم  این  می کردیم  فکر  زیرا 
به ما کمک کند و مفهوم باغ ایرانی را به ما 

نزدیک کند.
وی ادامه داد: زمانی که در کویر هستید و 
وارد این باغ ها می شوید، می توانید این باغ ها 

را درک کنید. 
آفریده با بیان اینکه پیش از این فیلم اثری 
تهران  ساله  دویست  باغ های  تخریب  درباره 
ساخته بود، افزود: عبدالله انوار پژوهش های 
بسیار خوبی درباره باغ های تهران انجام داده 
ایرانی  باغ  زمینه  در  پژوهش  هنگام  در  بود. 
جایی  از  و  آوردم  دست  به  زیادی  اطلاعات 
احساس کردم مقدار داده ها بسیار زیاد شده 

است و درنتیجه به ایده این پروژه رسیدم.
از  بعد  سال  یک  افزود:  مستندساز  این 
در  ایرانی  قنات  خیال«  »پردیس های  ساخت 
این پروژه،  از دل  یونسکو ثبت جهانی شد و 
ایرانی شکل گرفت. آن  قنات  به  فیلم مربوط 
فیلم یک مجموعه پنج قسمتی شد که به زبان 
عامیانه مجموعه قنات ایرانی را توضیح می داد 
و یک مستند کوتاه مستقل به نام »کاریز قصه 
آب« که چکیده ۲۵۰ دقیقه مستند بلند بود، از 

آن استخراج شد.
زاده  مشهدی  ناصر  اینکه  بیان  با  آفریده 
باغ های  جهانی  ثبت  پرونده  مسئول  مدتی 
ایرانی در یونسکو بود ، افزود: به همین دلیل 
اطلاعات زیادی در این خصوص داشت. و دو 
ایرانی ساخت که یکی در بافق و دیگری  باغ 
در جنوب کشور واقع شده است. در یزد نیز 
انجام  را  کار  این  بخش خصوصی  در  افرادی 
در  تخریب  گستردگی  همچنان  اما  داده اند، 

حوزه میراث فرهنگی وسعت زیادی دارد. 
کاج«  درختان  »زیر  مستند  کارگردان 
خاطرنشان کرد: سال ۱۳۹۰ فیلم »چنارستان« 
قرن  یک  طول  در  ولیعصر  خیابان  درباره  را 
ساختم که ۶۰۰۰ چنار در آن وجود داشت. اما 
اکنون تعداد درختان بسیار کمتر شده است. 
البته در دوره ای که آقای حناچی شهردار تهران 
سال  دو  شد.  کاشته  درخت  تعدادی  بودند، 
قبل نیز پیش از چهارراه پارک  وی ۴۰ درخت 
هم  کسی  و  شد  قطع  سال  صد  بالای  چنار 
پیگیر این مسئله نبود. در بخش های دیگری 

از این خیابان نیز این اتفاق رخ داده است.
در  که  پیش  سال  پنج  داد:  ادامه  آفریده 
حال کار بر روی مجموعه »قنات ایرانی« بودم 
کرمان  و  یزد  مانند  مناطقی  در  متوجه شدم 
بروند،  دست  از  قنات ها  پیچیده  شبکه  اگر 
در  داشت.  خواهیم  گسترده ای  مهاجرت های 
یک پژوهش که بر روی خاک انجام شده بود 
قزوین،  و دشت  تهران  از  پس  مشخص شد 
استان مازندران بیشترین فرونشست زمین را 

پیدا کرده است. 

احمد اکبرپور:
ارتباط با دنیا اهمیت دارد

احمد اکبرپور با بیان اینکه چیزی که این  روزها 
باید بیشتر به آن اهمیت دهیم ارتباط با دنیاست، 
ما درست شدنی  اقتصاد نشر  به نظر  می گوید: 
نیست. باید کاری بکنیم تا کپی رایت بیشتری 
بفروشیم و نگران انتشار ۲۰۰ یا ۳۰۰ نسخه در 

داخل نباشیم.
در  نوجوان  و  کودک  ادبیات  نویسنده  این 
گفت وگو با ایسنا درباره وضعیت ادبیات کودک 
و نوجوان در سال ۱۴۰۲ اظهار کرد: به نظرم اتفاق 
خاص تر و ویژه تری در این سال نبوده و روالش 
مانند سال های گذشته بوده است؛ البته یک سری 
آثار حرفه ای تر در سطح کودک و نوجوان منتشر 
شد مانند »خالی« از اعظم مهدوی با تصویرگری 
فوق العاده مریم طهماسبی. همچنین کتاب های 
خوبی از حمیدرضا شاه آبادی منتشر شد یا پیام 

ابراهیمی ترجمه خوبی داشت.
باید  این  روزها  که  چیزی  گفت:  او سپس   
بیشتر به آن اهمیت دهیم ارتباط مان با دنیاست؛ 
اقتصاد نشر و ادبیات ما ممکن است آنقدر بد 
شود که حتما با خارجی ها ارتباط برقرار کنیم. 
منتشر  کلمات«  »امپراتور  عربی  ترجمه  اخیرا 
شده است؛ با این که کتاب پیش تر به زبان های 
دیگر ترجمه شده بود، ترجمه اش به زبان عربی 
برایم خیلی مهم بود زیرا آن ها در همسایگی ما 

هستند و اشتراکات زیادی با آن ها داریم.
اکبرپور با اشاره به نویسندگانی چون جمشید 
شمس،  محمدرضا  حسن زاده،  فرهاد  خانیان، 
عباس جهانگیریان، جعفر توزنده جانی، طاهره 
ایبد و فریبا کلهر، گفت: آن ها همچنان فعال 
و در حال نوشتن هستند و اینکه به کار کردن 
بابت  و  است  مهم  خیلی  می دهند،  ادامه 
این  که  کارهایی  هستم.  خوشحال  اتفاق  این 
نویسندگان می نویسند، نشان دهنده این است 
که استعدادشان ته نکشیده و دارند با خلاقیت 
این  و  این خیلی خیلی مهم است  می نویسند. 
موضوع روال امید را  نگه می دارد. در این سال ها 

ترجمه های خوبی هم منتشر می شود.
او تأکید کرد: باید نگاه نویسنده ها بر این باشد 
به نظر  زیرا  برود  آثارشان جاهای دیگر هم  که 
اقتصاد نشر ما درست شدنی نیست. باید کاری 
نگران  و  بفروشیم  بیشتری  تا کپی رایت  بکنیم 
انتشار ۲۰۰ یا ۳۰۰ نسخه در داخل نباشیم. البته 
از فارسی به  ما مترجمان حرفه ای و خوب که 
واقع  در  نکرده ایم؛  تربیت  برگردانند،  انگلیسی 
مترجمان خوبی داریم که از زبان مبدأ به زبان 
مقصد ترجمه می کنند اما مترجم از زبان مقصد 

به مبدأ نداریم.
در آسیا جزو عالی ترین ها هستیم

 این نویسنده ادبیات کودک و نوجوان با اشاره 
انجام  اینکه در طرح گرنت، کارهای خوبی  به 
به  بتواند  دولت  اینکه  داد:  ادامه  است،  شده 
هر شکل به ادبیات و کتاب کمک کند، جایش 
محفوظ است اما نهادهای خصوصی به میدان 
بیایند. بیش از هفت میلیون ایرانی در خارج 
از ایران زندگی می کنند اما چرا آن ها به معرفی 
ادبیات کودک و نوجوان ایران کمک نمی کنند؟ 
بی اغراق می گویم ما در آسیا جزء عالی ها هستیم، 
ادبیات چین و کره رقیب ما هستند و کشورهای 
دیگر، چه ترکیه چه کشورهای عربی باید از روی 
دست نویسندگان و تصویرگران ما نگاه کنند. 
و  ژاپنی ها  کتاب های  که  آنچنان  وجود  این  با 
ما  به سراسر دنیا می رود، کتاب های  کره ای ها 

نتوانسته برود.
کتاب ها  کپی رایت  فروش  اینکه  بیان  با  او 
نهادهای  برای  اقتصادی  فعالیت  یک  می تواند 
با  طوطی  نشر  چرا  گفت:  باشد  خصوصی 
وجود اینکه یک نشر خصوصی  است از ناشران 
کپی رایت  نظرم چون  به  است؟  موفق تر  دیگر 
کتاب هایش را می فروشد، با این کار هم ناشر 
نباید چشم مان  نویسنده.   و هم  سود می برد 
فقط به نهادهای دولتی باشد، هرکاری که دولت 
می کند خوب است و دم شان هم گرم اما نباید 
شخصی  نهادهای  باید  باشیم.  آن ها  منتظر 
بتوانند کار ترجمه و فروش کپی رایت را داشته 
باشند و نهادهای خصوصی هم با نگاه اقتصادی 

به کار نویسندگان جوان نگاه کنند.

به گزارش ایلنا، فرودین سال ۱۳۹۶ برابر با ۲۸ مارس 
۲۰۱۷ بود که ایران و روسیه موافقت نامه ای درباره لغو 
روادید سفرهای گروهی شهروندان دو کشور، با عنوان 
»برنامه اقدام مشترک ایران و روسیه« امضا کردند، اما 
اجرای این برنامه تا سال ۲۰۲۳ به تاخیر افتاد و با وجود 

وعده هایی که مسئولان می دادند، عملا اجرایی نشد. 
اقدام  اجرایی  برنامه  این  براساس  که  بود  آن  بنابر 
مشترک، گروه های گردشگران ایران و روسیه از ۵ تا ۵۰ 
نفره که قصد سفر بین دو کشور را از طریق آژانس های 
مسافرتی داشته باشند، برای مدت ۱۵ روز اقامت، به 
تا  اجرایی  برنامه  این  اعتبار  باشند.  نداشته  نیاز  ویزا 
دسامبر ۲۰۲۳ بود و مدیرکل دفتر بازاریابی و توسعه 
گردشگری خارجی بارها در گفت وگو با رسانه ها از لغو 
ویزای گروهی ایران و روسیه از ابتدای سال ۲۰۲۳ خبر 

داده بود. 
با این وجود این مهم حتا به زمان برگزاری نمایشگاه 
بین المللی گردشگری تهران هم نرسید چراکه گروه های 
روس که از قضا فعالان حوزه گردشگری نیز بودند و 
برای شرکت در این نمایشگاه به ایران سفر کردند، از 
عدم اجرایی شدن لغو روادید خبر دادند و عنوان کردند 
که برای سفر به ایران مجبور شدند که ویزا دریافت 

کنند.
احساس خوبی نسبت به ایران دارم

از کشور  توریستی  آژانس  فروش  )مدیر  کریستینا 
روسیه( که برای نخستین بار به ایران سفر کرده تا در 
نمایشگاه بین المللی گردشگری تهران حضور یابد، در 
پاسخ به این سوال که لغو روادید بین ایران و روسیه 
تا چه اندازه می تواند در رونق گردشگری بین دو کشور 
تاثیرگذار باشد، گفت: البته که لغو روادید در حوزه 
گردشگری ایران و روسیه تاثیرگذار خواهد بود اما ما 
برای آنکه بتوانیم به ایران سفر کنیم مجبور شدیم ویزا 
بگیریم چراکه هنوز این مهم اجرایی نشده. نمی دانم 
که چرا تاکنون لغو ویزای گروهی گردشگران بین ایران 
و روسیه اجرایی نشده اما ما برای سفر به ایران روال 
عادی دریافت ویزا را طی کردیم و حتا نرخ ویزا را نیز 

پرداخت کردیم. 
او ادامه داد: احساس خوبی نسبت به ایران دارم و 
دوست دارم گشت وگذاری در جاذبه های آن داشته 
ایران  از حضور در  ما  بیشترین هدف  باشم. هرچند 
فروش تورهای روسیه به ایرانیان است و قصد داریم 

درصدد جذب گردشگران ایرانی برای روسیه برآییم.
کالیروف الکساندریچ )مدیرعامل یکی از هلدینگ های 
گردشگری در روسیه( است که تاکنون ۲ بار به ایران 
برنامه ای دولتی که در استان  از طریق  سفر کرده و 
محل زندگی اش وجود دارد، در نمایشگاه بین المللی 
گردشگری تهران حاضر شد. بر این اساس تمام مخارج 

سفر آن ها توسط این نهاد تامین شده است.
نمایشگاه  در  گفت:  ایران  به  سفر  درخصوص  او 
فعالان  سوی  از  زیادی  استقبال  با  تهران  گردشگری 
روز  در  بخصوص  نشدیم  رو  روبه  ایران  گردشگری 
برگزاری نشست های  برای  نخست که روز تخصصی 
در  قبل  چندی  که  است  درحالی  این  بود.   B۲B
نمایشگاهی در هند حضور داشتیم، استقبال بسیار 
خوب بود چنانکه شاید بیش از هزار کارت ویزیت به 
شرکت کنندگان دادم اما در ایران اینگونه نبود و از میان 

بیش از ۷۵ شرکتی که مراجعه کردند تنها ۱۰ شرکت 
استقبال کردند. الکساندریچ یادآور شد: بسته سفر ۸ 
روزه به مسکو، سن پترزبورگ و بخشی از شمال روسیه 
به نام کارلیا را در نظر گرفته ایم که با اقامت در هتل های 
۴ ستاره حدود ۷۰۰ دلار می شود با قیمت بلیت هواپیما 
که ۳۰۰ دلار است می توان با هزار دلار سفری ۸ روزه 
این بسته سفر مورد استقبال  اما  به روسیه داشت، 
ایرانی ها قرار نگرفته است. چراکه نمی دانیم چه کسی 
قرار است در ایران تورهای ما را بفروشد البته هواپیمایی 
ماهان این مهم را پذیرفته و باید به تفاهم برسیم. او 
گردشگری  فعالان  برای  تور  فم  برگزاری  از  همچنین 
ایران خبر داد و گفت: برای ۵ تا ۱۰ شرکت و آژانس 
گردشگری ایران می توانیم تور آشناسازی برگزار کنیم که 
فقط هزینه پرواز خواهند داد و بقیه هزینه ها در روسیه 
رایگان خواهد بود. این سفر در ماه ژوئن انجام خواهد 
شد. سپس می توان نظرسنجی کرد و نظر ایرانی ها را 

درباره این بسته سفر دانست.
الکساندریچ همچنین درخصوص ایران و جاذبه های 
با غرور  آن گفت: لذت می برم که چنین انسان های 
از  ایران یکی  تاریخ نشان داده که  و مهربانی دارید. 
کشورهای  با  توانسته  که  است  کشورهایی  بزرگترین 
داشته  خوبی  و  مستمر  همکاری  دنیا  و  خود  اطراف 

باشد. از این رو، همکاری ما بسیار مفید خواهد بود. 
او خاطرنشان کرد: ارتباط رئیس جمهورهای دو کشور 
ایران و روسیه خوب است و ما نیز بدون ترس می توانیم 
بگوییم که این ارتباط عالی است. این مسئله به ما خیلی 

کمک خواهد کرد که بتوانیم در رابطه با توریست و 
گردشگر به صورت جهشی این مسئله را فعال کنیم. 

در  گردشگری  هلدینگ های  از  یکی  مدیرعامل  این 
روادید  لغو  شدن  اجرایی  عدم  درخصوص   روسیه 
گفت:  نیز  روسیه  و  ایران  بین  گردشگری  گروهی 
برایم تعجب برانگیز بود که این قضیه هنوز عملیاتی 
و اجرایی نشده و ما برای سفر به ایران مجبور شدیم 
که ویزا دریافت کنیم و برای آن هم ۷۳ دلار پرداخت 
کردیم. برای روس ها این مبلغ زیاد است ضمن آنکه 
لزوم دریافت ویزا می تواند جلوی روند توسعه و رونق 
گردشگری بین ایران و روسیه و سفر روس ها به ایران 
را بگیرد. اگر ویزا ۳۰ دلار بود بیشتر می توانستیم برای 

ایران توریست جذب کنیم. 
ایران  در  روس  گردشگران  حضور  درخصوص  او 
گفت: ورود و خروج گردشگر باید برای هر دو کشور 
ایران و روسیه محقق شود چراکه هواپیمایی که به ایران 
یا روسیه پرواز می کند باید در هر دو مسیر رفت و 
برگشت مسافر داشته باشد تا هزینه ها به صرفه شود. 
مهم است که بتوانیم این کار را توسعه دهیم و مشکل 
ورودی و خروجی برای دو کشور را رفع کنیم. کشور 
ایران خارق العاده است و می دانم که مورد توجه همه 

روس ها خواهد بود. 
در حوزه  نادر  ایران کشوری  الکساندریچ،  گفته  به 
تاریخی است و جغرافیای قرارگیری آن نیز بسیار جذاب 
است. همین عوامل به اندازه ای ارزشمند است که تمام 
روس ها را برای آشنایی با تاریخ ارزشمند و غنی ایران 

ترغیب کند. 
مشکل جابجایی پول و برقراری ارتباط مالی بین ایران 

و روسیه
ویکتور سیکورسکی )مدیرعامل یکی از هلدینگ های 
گردشگری در کارلیا در روسیه( نیز درخصوص لزوم 
لغو ویزای گروهی بین ایران و روسیه گفت: بنابر 
آن است تا وزرای گردشگری دو کشور درخصوص 
مشکلات موجود در گردشگری به گفتگو بنشینند. 
البته من معتقد هستم رابطه ایران و استان کارلیا از 
دو سال پیش تاکنون بیشتر و بهتر شده و امیدواریم 
بتوانیم گردشگری بین دو کشور را توسعه دهیم. 
امیدواریم بتوانیم مشکلات موجود و حتا آنچه ممکن 
تا روند  را برطرف کنیم  آید  بوجود  آینده  است در 
جذب گردشگران ایرانی به سمت روسیه را بیشتر 
کنیم. حل شدن مشکل ویزا می تواند کمک کند تا 

سرعت این روند را افزایش دهیم.
ایران و روسیه  بین  لغو روادید  ادامه داد: هنوز  او 
برای  دلاری   ۷۳ هزینه  دریافت  و  نشده  عملیاتی 
مشکل  آنکه  ضمن  است.  زیاد  روس  گردشگران 
جابجایی پول و برقراری ارتباط مالی را داریم. باید کانال 
قانونی که توسط دو کشور مورد تایید است، راه اندازی 
شود تا این مشکل رفع شود. برای آنکه ترانسفر پول 
از ایران به روسیه و روسیه به ایران، در برخی موارد 
بیش از ۴۰ درصد می شود و این اعداد اصلا قابل قبول 
نیستند. چنین روندی سبب می شود تا سایرین نیز کار 

خود را درست انجام ندهند.

آیین پاسداشت و تکریم هنرمندان پیشکسوت متولد اسفند ماه در 
حالی برگزار شد که حدود دو هفته به پایان سال باقی مانده است.

به گزارش ایسنا، روز دوشنبه ١۵ اسفند ماه مراسم تولد هنرمندان 
پیشکسوت اسفندماهی با حضور سید عزت الله ضرغامی ـ وزیر میراث 

فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ـ در مجموعه باغ زیبا برگزار شد.
در این مراسم، سالروز تولد برخی هنرمندان پیشکسوت متولد بهمن 
ماه همچون علیرضا خمسه و محمدرضا شیری که در مراسم ماه قبل 

نیز حضور نداشتند جشن گرفته شد.
در این مراسم محمد حسن داورزنی مجسمه ساز، حسین اسرافیلی 
شاعر، منصور تام سن طراح فرش، سیاوش طهمورث کارگردان و بازیگر، 
رشید وطن دوست خواننده، رحیمعلی زریان شاعر، علی فریدونی 
عکاس، زهرا سعیدی بازیگر، کریم بهمنی نورپرداز، ذبیح الله احمدی 
زری باف، مهدی شمس نیکنام خواننده کر، نادر رجب پور بازیگر، 
عزت اله رمضانی فر بازیگر، آلبرت کوچوئی تهیه کننده و کارگردان 
رادیو و تلویزیون، ابراهیم پورمعمار معمار سنتی، حسین رحیم خانی 
کاریکاتوریست، سید محمد اسعد نقشبندی عکاس، مهربانو توفیق 
نوازنده سه تار، محمود نادعلی نویسنده، مجتبی احمدخان هنرمند 
مهوش  کر،  خواننده  و  تعزیه  هنرمند  عزیز  احمد  تزیینات شیشه، 
نیکخو، مهین نویدی یکتا، نظام الدین کیانی، مسعود لقا، علیرضا 

خمسه، مهدی طوسی، داریوش ارجمند و ... نیز حضور داشتند.
از هنرمندان پیشکسوت محمد سعید  ابتدای مراسم ویدئویی  در 
شریفیان، زهرا سعیدی، مهدی شمس نیکنام، علی فرامرزی، احمد 

عربانی که متولد اسفند ماه هستند به نمایش درآمد.
عظیمی سپس با یادآوری خاطراتی از سال های گذشته، به ضایعه 
درگذشت فرزند یکی از هنرمندان پیشکسوت اشاره کرد و گفت: خداوند 

فرزند استاد رمضانی فر را رحمت کند. 

مدیر عامل موسسه هنرمندان پیشکسوت با اشاره به ویژگی هایی 
از سیدعزت الله ضرغامی در مقام وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی، تصریح کرد: انتظار ما این است که شخصیتی چون 
ایشان، با ارزشی که برای هنرمندان قایل است، به احترام هنرمندان 
هنرهای سنتی و صنایع دستی گوشه چشمی به این موسسه داشته 

باشد.
به  و  کنم  تعریف  هم  خاطره  ایشان  برای  می خواستم  گفت:  او 
با  برای دیدار  ما  اشاره کنم.  به هنرمندان هنرهای سنتی  توجهمان 
به دورترین نقطه سیستان و  هنرمندان پیشکسوت صنایع دستی، 
بلوچستان رفته ایم. ما به روستایی در ایرانشهر رفتیم که آن جا خودرو 
حین حرکت به کف رودخانه گیر می کرد؛ می خواستیم خانم خاتون 
عظیمی ایرندکانی را ببینیم. چشمان ایشان سویی نداشت و آن جا حتی 
آب خوردن نداشتند؛ نشستیم و گفتیم خواسته های ایشان را برآورده 
کنیم. اما وقتی از آن خانه آمدیم بیرون فهمیدیم اشتباه داخل این خانه 
آمدیم، با این حال هنرمند سوزن دوز قهاری را پیدا کردیم و از طریق 
میراث فرهنگی برایش درجه یک هنری گرفتیم. ایشان پیش از فوت 
درجه یک را دریافت کرد. این خاطره را گفتم که بگویم ممکن است 
خانه استاد ارجمند نرفته باشیم اما تا سیستان و بلوچستان می رویم که 

یک هنرمند را ببینیم. 
او گفت: فضای مجازی پر از پیام های سیاه است. من آدمِ سیاسی 
نیستم و ۳۰ سال خدمت کرده ام. با این حال دلم می سوزد از اینکه 
دوست دارند ذهن شما را سیاه کنند و سیاه ببینید. مدیرعامل موسسه 
هنرمندان پیشکسوت گفت: در غزه یک جغرافیای زندان ایجاد شده 
است و حالا کار به جایی رسیده است که بمب می اندازند وسط کسانی 
که برای دریافت غذا تجمع کرده اند. در این شرایط هنرمندان پیشکسوت 

حداقل باید بگویند کشتن زن و بچه مردم بد است.

او با اشاره به ارایه بسته های نوروزی به هنرمندان پیشکسوت نیز 
هفته  یک  شد.  خواهد  شما  تقدیم  نوروز  برای  بسته هایی  گفت: 
می خواستیم برنج را از جنوب به سمت تهران بیاوریم به دلیل بارش ها 
با چالش مواجه شده بودیم. تلاش بسیاری صورت گرفت و از همکارانم 
متشکرم که خدمتگزاران خوبی در کنار شما هستند. این برنامه برای 
هنرمندان  هدیه  البته  است.  کشور  سراسر  پیشکسوت  هنرمندان 
پیشکسوت شهرستان ها را به صورت نقدی واریز می کنیم. تلاش ما این 

است که رضایتمندی همه عزیزان را به دست بیاوریم.
داریوش ارجمند، بازیگر دیگر سخنران این مراسم بود که اظهار کرد: 
آنچه که باقی می ماند همین سخن گفتن ها، محبت ها و… است. در 
سنی نیستیم که بخواهیم سیاسی بازی یا خودنمایی کنیم. برای ما ذات 

خدمت بدون چشم داشت مطرح است.
ارجمند افزود: من که فکر می کنم در دهه آخر عمرم هستم و اگر 
بتوانم کاری بکنم ارزشمند است. برای ما در این سن و سال تحت 
تاثیر آدم ۲۵ ساله و ۳۰ ساله مقیم کانادا قرار گرفتن بچگانه است. 
گنده لات هایش نتوانستند وای به حال این هایی که می دانیم دنبال چه 

چیزی هستند. 
او گفت: امید داشتن بسیار مهم است و به خصوص برای ما که فکر 
می کنیم همه چیز تمام شده؛ تا آخرین لحظه ای که زندگی می کنیم 
برای  کاری  باید  ندارد،  وجود  انسانیت  که  روزگاری  در  و  مسئولیم 

همدیگر انجام دهیم.
او نیز با اشاره به شرایط فعلی غزه گفت: دنیایی عجیب و غریبی است 
و فکر نمی کنم در تاریخ بشری روزگاری مثل امروز بوده باشد. هنرمندان 
شاخک های حساسی دارند. ما همچنان امیدواریم و بزرگ ترین امید در 
تشیع ظهور امام زمان )عج( است. می دانید که همه امیدهای پراکنده 
را در یک امید متعالی جمع کردند. این انتظار مفید و امیدبخش است. 

ارتباط رئیس جمهورهای ایران و روسیه عالی است فقط مشکل ویزا و جابجایی پول داریم 

وس در ایران مشکلاتِ فعالان هلدینگ  های گردشگریِ ر
فعالان گردشگری روسیه با تاکید برآنکه هنوز لغو روادید گروهی بین ایران و روسیه اجرایی نشده، عنوان کردند: دریافت هزینه ۷۳ دلاری برای ویزا برای 

گردشگران روس که قصد سفر به ایران را دارند، گران است. ضمن آنکه مشکلات زیادی برای جابجایی پول داریم.

جشن تولد هنرمندان اسفندماهی با رنگ سیاست

احساس خوبی 
نسبت به ایران 
دارم و دوست 

دارم گشت 
وگذاری در 

جاذبه های آن 
داشته باشم. 

هرچند بیشترین 
هدف ما از حضور 

در ایران فروش 
تورهای روسیه 

به ایرانیان است 
و قصد داریم 

درصدد جذب 
گردشگران ایرانی 

برای روسیه 
برآییم

شروین  مجازات  حکم  به  واکنش  در  ضرغامی  عزت الله 
حاجی پور که مطالعه و خلاصه نویسی کتاب »حقوق زن در 
بندهای آن  از  تألیف آیت الله مرتضی مطهری هم  اسلام« 
است، گفت: خوب است که شهید مطهری امروز در بین ما 

نیست.
به گزارش ایسنا، وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی در سخنرانی گردهمایی سالانه باستان شناسی ایران 
که دوشنبه ۱۴ اسفندماه برگزار شد، با اشاره  تلویحی به حکم 
شروین حاجی پور، خواننده اظهار کرد: باستان شناسان باید 
با مردم حرف بزنند. ما در این حوزه کم کاری داریم، مردم 
نمی دانند باستان شناسی چیست. زوری هم نیست، مردم 
باید آرام آرام یاد بگیرند و آموزش ببینند، چون بیشتر مشکلات 
ما فرهنگی است. بعد هم که یک کتاب خوب مثل کتاب آقای 
مطهری وجود دارد به جای آنکه به صورت طبیعی شرایطی را 
فراهم کنیم تا آن را مطالعه کنند، به صورت مجازات و تنبیه 
مطرح می کنیم و می گوییم فلان خواننده خطا کرده، باید تنبیه 
شود و مجازات آن این است که کتاب »حقوق زن در اسلام« 
را بخواند و خلاصه کند و تحویل دهد. خوب است شهید 
مطهری امروز در بین ما نیست، که ما الان راحت این حرف ها 

را می زنیم، این نگاه درست نیست.

این  دوره  بیست ویک  مستمر  برگزاری  از  همچنین  او 
گردهمایی قدردانی کرد و گفت: برای این جلسه، مطالعه 
کردم و مطالبی هم آماده کرده بودم و امروز بعد از نماز همه 
را مرور کردم و اعتراف می کنم بیانات آقای ملاصالحی غنی 
و تجربه عالمانه ایشان، مفید و قابل استفاده بود که یک 
لحظه پلک نمی زدم تا چیزی را از دست ندهم و فکر می کنم 
فرمایشات ایشان مرجع و منبع ارزشمندی است که روی آن 

باید کار کنیم.
او در بخش دیگری از سخنانش، اظهار کرد: قرار بود بعد 
از انقلاب ما به سمت »ما قال« حرکت کنیم، ولی بیشتر 
به سمت »من قال« حرکت کردیم. )یکی از معروف ترین 
بیانات امام علی )ع( با این مضمون که به گفته بنگر نه 

به گوینده آن(
فرعون  از  تعبیری  مصباح،  آیت الله  داد:  ادامه  ضرغامی 
هم  دیگر  فرعون های  موسی،  دوره  فرعون  از  قبل  داشتند. 
بودند، که ظلم و اجحاف می کردند و زندگی اشرافی داشتند. 
در قرآن هم اشاره شده است که به آن فرعون ها گیر نمی دهد، 
اما به فرعون دوره موسی گیر می دهد. فرعونی که به تعبیر 
آقای مصباح با دین مردم کار داشت، درحالیکه بقیه ادعای 
خدایی  ادعای  موسی  دوره  فرعون  ولی  نداشتند،  خدایی 

داشت. وقتی هم معجزه کردند، همه به سجده افتادند، همین 
فرعون  به مردم گفت »به موسی ایمان آوردید، پیش از آنکه 
من اجازه دهم.« از دیدگاه فرعون، ایمان هم دستوری است، 
اما ایمان که دستوری نیست، برای همین در اصول عقاید ما 
تقلید جایز نیست. ایمان چیزی نیست که بشود دستوری 

به آن رسید.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در ادامه 
اظهار کرد: ما ماموریت داریم بگوییم چرا باستان شناسی مهم 
است تا بودجه بگذارند، این روزها مرتب با آقای منظور، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه در تماس هستم، اما نگاهشان این 

است که گوشت و مرغ و خرید گندم کاران اولویت دارد.
ضرغامی با تاکید بر لزوم آگاهی بخشی درباره باستان شناسی 
و آموزش به دستگاه ها، گفت: عامیانه تر بگویم، در این کشور 
هر جایی را می کنید چهارتا کوزه و سکه پیدا می شود، ۱۹ هزار 
اعتبار  بکشیم، چون  نمی توانیم فنس  و  داریم  تاریخی  تپه 
نداریم و با پدیده قاچاق مواجهیم. البته از سردار مهری، رئیس 
یگان حفاظت میراث فرهنگی قدردانی می کنم. در این روزها ۶ 
کارگاه آموزشی خوب گذاشته اند و آموزش به همه دستگاه ها 
برای مبارزه با قاچاق در حال انجام است و البته هنوز با آن 

نگاه که حق باستان شناسی ادا شود، فاصله داریم.

واکنش ضرغامی به حکم شروین حاجی پور
خوب است شهید مطهری در بین ما نیست


